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یادداشت ...

صالح العطار- دانش آموخته علوم سیاسی

سرویس سیاسی - ریییس مجلس شورای 
اســامی گفــت: موضوعی کــه در خصوص 
مباحث ارزی داریم یک زخم کهنه ای است که 
از دهه ۷۰ همچنان ادامه دارد، این مشــکل حل 

نشده و فراز و نشیب دارد.
محمدباقــر قالیبــاف در نشســت علنی 
مجلس شورای اسامی در جمع بندی گزارش 
کمیسیون صنایع و معادن در خصوص بررسی 
عملکــرد دســتگاه های مســئول در تامین و 
تخصیــص نیازهــای ارزی واحدهای صنعتی 
و تولیدی کشــور گفت: امروز نخستین جلسه 
نظارتی مجلس برگزار شد و هر هفته سه شنبه ها 

این بحث را داریم. 
آقــای حاجی دلیگانــی در این خصوص 
تذکــر دادنــد، اما حتما تبصره یــک ماده ۱۰۷ 
آیین نامه داخلی را دیده اند که هیات رییســه و 
رییس این اختیار را دارند و نیازی به رای گیری 

مجدد نیست.
رییس مجلس شــورای اسامی ادامه داد: 
موضوعی که در خصوص مباحث ارزی داریم، 
یک زخم کهنه ای اســت که از دهه ۷۰ همچنان 
ادامه دارد، این مشکل حل نشده و فراز و نشیب 
پیدا کرده است. برخی از اوقات تند و برخی از 
اوقات کند شــده است، باید برای این موضوع 

چاره اندیشی کنیم. 
در حــال حاضر عرضــه و تقاضا در این 
بخش تنظیم نیســت و با توجه به شــرایط باید 

سیستم آن را اصاح کنیم.
وی افزود: در حال حاضر از ثبت سفارش 
تا دریافت کد شناســه بعضا از ۳ ماه تا ۱۵۰ روز 
ایــن موضوع زمان بر اســت، اولویت بندی ها، 
کالاها و عرضه و تقاضاها مشــخص می باشد. 
این میزان که تقاضا وجود دارد عرضه نداریم و 

باید سیاست ها اصاح شود. 
ایــن موضوع در اختیــار مجلس و دولت 
است. در برخی از لیست ها ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
بــه کالاهایی اختصاص پیدا کــرده که نباید به 
آنها این ارز داده می شــد، چه کســی این کار را 
انجام داده اســت؟در بند پ ماده ۴ برنامه هفتم 
توســعه نیز آمده است که سیاســت ها باید به 
نوعی تنظیم شــود که امــکان بیش اظهاری در 
 واردات و کم اظهاری در صادرات را نداشــته 

باشیم. 
در حال حاضر سیاســت ها بــه گونه ای 
اعمال می شــود که به واردات انگیزه داده شده 
و درخواســت ارز را افزایــش می دهــد و از 
ســوی دیگر انگیزه ای برای صــادرات وجود 
نــدارد تا عرضه ارز را افزایــش دهیم، اگر این 
موضوع را اصــاح نکنیم امضاهای طایی در 
وزارتخانه های مربوطه بــرای رانتی که وجود 
دارد، آغاز می شود و تبعات خودش را هم دارد 

که باید حل کنیم.
قالیباف گفت: در حال حاضر شرایط فعلی 
عرضــه و تقاضا به امری دائمی تبدیل شــده و 

در همه ســال های گذشته و سال های پیش رو 
شــاهد این موضوع می شویم. گفته می شود ۷۵ 
میلیارد دلار نیــاز به تخصیص ارز وجود دارد، 
مشــخص اســت که چنین نیازی وجود ندارد، 
کمیســیون های اقتصادی و صنایع و معادن باید 
با برگــزاری نشســت های تخصصی و قطعی 

روندها را اصاح کنند.
در ماده ۲ برنامه هفتم همچنین پیشــرفت 
رشد ۲۳ درصدی صادرات غیرنفتی پیش بینی 
شده است. این سیاست ها برای تنظیم عرضه و 
تقاضا ارز اســت. در تولید خودروهای داخلی 
بیــش از ۸ میلیــارد دلار ارز اختصــاص پیدا 
می کند، این میزان جدای از واردات به صورت 
 قاچاق اســت که منجر به خروج ارز از کشــور 

می شود.
رییس مجلس شــورای اســامی تصریح 
کــرد: دیدگاه های متفاوتــی در حوزه نرخ ارز 
وجــود دارد، حتما همه مــا ارز چند نرخی به 
معنای وجــود پنج نوع نرخ ارز را قبول نداریم 
تــا زمانی که بــاور ما اصاح شــرایط موجود 
 نباشد، مشــکات به صورت اساسی برطرف 

نمی شود. 
حتمــا پیگیری می کنم تا کمیســیون های 
اقتصــادی و صنایع و معادن مجلس با همکاری 
دولــت و انجام کار تخصصــی هماهنگ این 
موضوع را بررســی کند زیــرا در همه بخش ها 

سیاست ارزی بسیار کلیدی و اساسی است.

قالیباف با اشاره به گزارش کمیسیون صنایع درباره عملکرد دستگاه ها جهت تأمین ارز تولیدکنندگان؛

مشکلات ارزی زخم کهنه ای است که از دهه ۷۰ وجود دارد

سیاسی

رئیس جمهور با تعریف روندی که در دوران تحصیل خود طی کرده است، خاطرنشان کرد که درس خواندم که مشکل مردم را حل کنم 
و این درد مردم بود که مرا به سیاست کشاند.

پزشکیان در چهاردهمین همایش ملی نخبگان:

درد مردم مرا به سیاست کشاند؛
هنر، ماندن و حل مشکلات است

سرویس سیاســی - مسعود پزشــکیان در 
چهاردهمین همایش ملی نخبگان با تسلیت شهادت 
ســید مقاومت و همراهان وی اظهار کرد: زمان شاه 
دانش آموز معمولی بودم و ادعای نخبگی نداشتم و 
بعد دیپلم، به خدمت رفتم و بعد به زابل رفتم. از شهر 
که بیرون آمدم دیدم دنیا شــکل دیگری است و باید 
طور دیگری نگاه کرد. در منزل بازی گوشی می کردم 
و وقتی به خدمت ســربازی رفتــم دیدم نمی توان 
اینگونه زندگی کرد و باید به گونه دیگری عمل کرد. 
پشتوانه پولی که نداشتم و پدرم یک کارمند معمولی 
بود و یک خانواده معمولی داشتم و کاس آنچنانی 
هم نرفتــه بودم ولی تصمیم گرفتــم طور دیگری 

زندگی کنم.
وی ادامــه داد:  نپذیرفتم در جامعه ای زندگی 
کنــم که به ما زور بگویند. خدمت ضربه ای به ما زد 
و تصمیم گرفتم به دانشگاه رفته و پزشکی بخوانم. 
من دیپلم هنرستانی داشتم و باید یک دیپلم دیگری 
بگیرم. ورود به دانشگاه نمره خوب نیاز داشت.  وقتی 
تصمیم گرفتم، شبانه روز درس خواندم و دانشجوی 
پزشکی شــدم. خودم شــوکه شــده بودم و فکر 
نمی کردم به دانشگاه بروم. مثل الان که فکر نمی کردم 

رئیس جمهور بشوم.  دیدم راستی راستی 
دانشجو شده ام. آن جا تصمیم گرفتم مشکل 
مردم را حل کنم تا به باور ما اعتقاد پیدا کنند. 
زمان شاه پزشکان بیشتر چپ بودند و خیلی 
ما را تحویل نمی گرفتند ولی تصمیم گرفتم 

با مهارتم به مردم خدمت کنم.
نمی توان ســامت مردم را به 

بازار سپرد
وی یادآور شد: بعد انقاب طراحی 
کردیم که چگونه مشکل مردم روستاها را 
حل کنیم. در زمان جنگ در عملیات های 
لشــکر عاشــورا  یا حضور داشتیم یا نیرو 

می فرســتادیم . مــا باید از آب و خــاک خود دفاع 
می کردیم. بعد از جنگ، دنبال گرفتن تخصص بودیم. 
جراح قلب در تبریز نوبت دو ســه ماهه می داد من 
گفتم باید این مشــکل را حل کنم و دنبال تخصص 
رفتم تا این مشکل مردم حل شود. نفر دوم در آزمون 
شدم. اساتید این رتبه مرا باور نمی کردند و نمی آمدند 
جراحــی به مــا یاد بدهند چون فکــر می کردند ما 

بازیگوش بودیم.
رئیس جمهور گفت: جراح قلب شدم تا مشکل 
مردم را حل کنم نه این که به پول  و مقام برسم.  الان نه 
مطب دارم نه سهام دارم. چرا نتوانیم مشکل مردم خود 
را حل کنیم؟ این درد ما را به سیاســت کشاند. وقتی 
نماینده شــدم متوجه شدم با یک تصمیم می توانیم 
مشکل همه مردم را حل کنیم. باید کاری می کردیم 
مشکل بهداشت و درمان همه مردم را حل کنیم. در 
قانون برنامه سوم سامت مردم به بازار داده بودند که 
هرکسی پول داشت بتواند عمل کند. جان مردم قابل 
معامله نیســت و نمی توان گفت چون پول ندارید، 
عمل نمی کنیم. نمی توان ســامت مردم را به بازار 
ســپرد. ما قانون را اصاح کردیم ولی برخی بخش 

های آن اجرا شد و برخی بخش ها اجرا نشد.
هنر این نیســت کشور را رها کنیم هنر 
این است که بمانیم و مشکات کشور را حل 

کنیم
پزشکیان با بیان این که »ما ایرانی هستیم و برای 
کشــور خود باید راه چاره پیدا کنیم«، ادامه داد: قرار 
نیســت دیگران برای ما راه پیدا کنند. اگر کسانی که 

می دانند، اراده کنند، راه پیدا می شود. اگر راه پیدا نشد، 
راه می ســازیم تا مردم را از این شرایط خارج کنیم.  
آدم هایی می توانند ما را نجات دهند که این وضعیت 
را نمی پذیرند. هنر این نیست کشور را رها کنیم هنر 

این است که بمانیم و مشکات کشور را حل کنیم.

مشکل با کســانی حل می شود که اراده 
دارند و درد مردم را دارند

وی افــزود: کســانی می توانند کمک کنند که 
ذهــن خاق، پویا و ناآرام دارند. کســانی که قالب 
را می پذیرند نمی توانند مشکات را حل کنند. هنر 
این است که با وجود مشکاتی که درست می کنند، 
بمانیم و دنبال حل مشــکات کشور باشیم. من را 
برای نمایندگی ردصاحیت کردند. با این نوع نگاه ها 
درگیر هستمی و باید بمانیم و بجنگیم و ادامه دهیم 
تا مشــکل کشور را حل کنیم.  مشکل با کسانی حل 
می شــود که اراده دارند و درد مردم را دارند. مرد را 
دردی اگر باشد خوش است، درد بی دردی عاجش 
آتش اســت. باید از این وضعیت که در آن گرفتاریم 

باید خارج شویم.
به عنوان رئیس جمهور زندگی راحتی 

ندارم
وی تاکید کرد:  باید مهارت و انگیزه برای حل 
مشکات داشت. من به عنوان رئیس جمهور زندگی 
راحتی ندارم. گاها سوالاتی از خودم می کنم که برای 
خودم هم عجیب است، اما گواراست که مشکات 
مردم را حل کنیم. ما نیامده ایم که برای خود و اطرافیان 
محلی برای خوردن و بردن و قیافه گرفتن درســت 

کنیم. آمده ایم مشکل مردم را حل کنیم.
کار تیمی تغییر رفتار می خواهد. باید با 

هم هم افزایی کنیم
رئیس جمهور با بیان این که »برای حل مشکات 
که راحت هم نیســت، باید مهارت کار تیمی، حل 

مساله، ارتباطات، ساختارمندی و مدیریت را آموزش 
داد« گفت: گاهی دو نفر هم نمی توانند با هم کار کنند. 
همه تنها هســتند و وقتی به مشکل می خورند، قهر 
می کنند. کار تیمی تغییر رفتار می خواهد. باید با هم 
هــم افزایی کنیم. ارتباطات روش می خواهد. این ها 
باید در مدرســه آموزش داده شود.  روش 

آموزش ما از نظر علمی درست نیست.
اگر بتوانیم الگوی انسان عاقل 
و توانمند و بااخاق و خاق شویم، 

دیگران می آیند شبیه ما بشوند
وی با اشــاره به این که »کشور برای 
بــرون رفت از چالش ها بــه نخبگان نیاز 
دارد«، افــزود: نخبگان باید گره مردم را باز 
کنند  و کاری کنیم مشــکا ت فرهنگی و 
اجتماعی حل شود. فرهنگ یک نگاه بسته 
و زور گفتن نیست. اگر بتوانیم الگوی انسان 
عاقل و توانمند و بااخاق و خاق شویم، 
دیگران می آیند شبیه ما بشوند. نه این که دستور دهیم 
که اینگونه شوند. اصا تو چه کسی هستی که من مثل 
تو بشوم؟ چرا باید مثل تو بشوم؟ به چه چیز تو باید دل 
خوش کنم؟  اگر از نظر اخاقی و رفتاری و مدیرتی 
و هنر و دانایی خوب باشــیم، همه دوست دارند از 
مــا چیزی یاد بگیرند. باید با رفتار به دیگران بگوییم 
چگونه باشند نه با زور گفتن ، تهدید کردن، گرفتن و 

اخراج کردن که گاها در جامعه با آن گرفتار هستیم.
وی ادامه داد: در قرآن گفت وگویی بین مائکه 
و خدا هســت خداوند می گویــد می خواهم روی  
زمین خلیفه ایجاد کنــم. مائکه گفتند می خواهی 
انســانی خلق کنی که روی زمین فساد کنند و خون 
بریزند؟ همین آمریکا و اسرائیل از علم و فناوری برای 
کشتن مردم استفاده کرده و قلدری می کنند. خداوند 
می گوید می دانم آنچه شما نمی دانید. این انسان دانایی 
دارد. مائکه در برابر انســان سجده کردند اما ابلیس 
در برابر دانایی ســر خم نکرد. دانایی سلطان است 
و می توانــد ما را نجات دهد. علم برای توانمندی و 
کمک به بشر است. جامعه ای که علم در آنجا بالاترین 
جایگاه را دارد، امکان ندارد در گرفتاری و فقر بماند.
رئیس جمهور در پایان گفت: علم برای رسیدن 
به ارزش هاست نه رسیدن به نامی و نانی. باید دنبال 
افرادی باشیم که می فهمند، می دانند و می توانند. باید 
این باور در ما ایجاد شــود که هرجا اراده باشــد، راه 
هست. نخبگان باید برای حل این مشکات کشور 
فکر کنند. زمان ما گذشــته و شما برای این کشور و 
مردم بمانید و ایران را با سربلندی به رخ دنیا بکشانید.

نــزاع میان اســرائیل و نیرو هــای مقاومت در فلســطین و لبنان یکی از 
پیچیده ترین و پرفراز و نشــیب ترین درگیری های منطقه ای طی دهه های اخیر 
بوده اســت. اما پس از ۷ اکتبر و با آغاز عملیات "طوفان الاقصی" از ســوی 
نیرو های فلسطینی، نشانه هایی از تغییر اساسی در رویکرد اسرائیل به این نزاع 

مشاهده می شود.
 این تغییر نه تنها در میدان نبرد و سیاســت های عملیاتی اسرائیل مشهود 
اســت، بلکه بر نوع نگرش این رژیم به امنیت ملی، بقا و مفاهیم ســنتی قدرت 

نیز تأثیر گذاشته است.
۱. از تلفات فردی به بقا: تغییر نگاه اسرائیل

رژیم اسرائیل در ســال های گذشته، حساسیت ویژه ای نسبت به تلفات 
نظامیان خود نشان داده است. به عنوان مثال، بازپس گیری اجساد سربازان و حتی 
اسیر شدن یک سرباز، بهانه ای برای انجام عملیات های گسترده علیه مقاومت 
فلسطین یا حزب الله لبنان بود. این حساسیت که بر اساس استراتژی های مبتنی 
بر حفظ انســجام اجتماعی و تقویت روحیه سربازان شکل گرفته بود، اهمیت 

ویژه ای در سیاست های دفاعی اسرائیل داشت.
اما پس از ۷ اکتبر، این معادله تغییر کرده است. اسرائیل دیگر تلفات نظامی 
خود را نه به عنوان یک موضوع فردی، بلکه در چارچوب بزرگتری از امنیت 
ملی و بقای رژیم می بیند. در حالی که پیش تر از دســت دادن حتی یک ســرباز 
موجب واکنش ســریع و شدید می شد، اکنون اسرائیل در مواجهه با تهدیداتی 
که کل موجودیت آن را هدف قرار داده اند، به سطح جدیدی از تحمل و عبور 
از تلفات انسانی رسیده است. این تغییر نشان می دهد که امنیت ملی اسرائیل به 

عنوان اولویتی فراتر از هر چیز دیگر دیده می شود.
۲. ترور رهبران مقاومت: بدون ابا از پیامد ها

اسرائیل اکنون به مرحله ای رسیده است که ترور رهبران برجسته حماس 
و حزب الله برایش بدون تردید به یک اولویت تبدیل شده است. حتی با اینکه 
به خوبی می داند جانشــینان این رهبران ممکن است تندروتر و رادیکال تر از 
آنان باشــند، اسرائیل دیگر هراســی از پیامد های این ترور ها ندارد. این مسئله 
نشــان دهنده عبور از ترس ســنتی از ایجاد خلأ قدرت و تقویت جریان های 

تندرو است.
بــه جای آنکه به دنبال ایجاد فضایی برای مذاکرات دیپلماتیک یا کاهش 
تنش ها باشــد، اسرائیل به سمت حذف فیزیکی رهبران مقاومت حرکت کرده 
است. اگرچه این استراتژی ممکن است در کوتاه مدت به کاهش توان مدیریتی 
و عملیاتی حماس و حزب الله منجر شود، در بلندمدت پیامد های خطرناکی را 
به همراه خواهد داشــت. تقویت جناح های رادیکال تر و تشدید خشونت در 

میان نیرو های مقاومت، بخشی از این پیامدهاست.
۳. عبور از خطوط قرمز: قواعد نزاع به پایان رسیده است

یکی از نشانه های اصلی تغییر رویکرد اسرائیل در این نزاع، عبور از خطوط 
قرمز و قواعد قدیمی درگیری اســت. پیش تر نزاع میان اســرائیل و نیرو های 
مقاومت با مجموعه ای از قواعد نانوشــته همراه بود که شامل محدودیت های 
خاص در حمات و حفظ نوعی تعادل بود. اما اکنون اســرائیل به تدریج این 
قواعد را کنار گذاشــته و به ســمت راهبردی تمام عیار برای حذف تهدیدات 

پیش می رود.
این تغییر رویکرد ســوالی اساســی را مطرح می کند: حد توقف اسرائیل 
کجاســت؟  آیا رژیم اســرائیل تنها به دنبال محافظت از مرز های خود است یا 

قصد دارد تمام تهدیدات منطقه ای را حذف کند؟  
تحلیل ابعاد آینده

با توجه به این تغییرات گسترده، آینده نزاع در منطقه ممکن است به سمت 
پیچیده تر و حتی خطرناک تری حرکت کند. عبور اسرائیل از قواعد نانوشته و 
افزایش تلفات در هر دو طرف، احتمالاً منجر به شدت گرفتن تنش ها و افزایش 

خشونت ها خواهد شد. چند پیامد مهم این تغییرات عبارتند از:
۱. تقویــت جناح های رادیکال تر در منطقه: تــرور رهبران مقاومت و 
سیاست های اسرائیل باعث خواهد شد که جانشینان تندروتر جای این رهبران 
را بگیرند. این روند می تواند ســبب شــود که مســیر مذاکرات دیپلماتیک و 

آتش بس های احتمالی، سخت تر و پرچالش تر شود.
۲. گســترش دامنه درگیری ها: با توجه به استراتژی های جدید اسرائیل، 
احتمال گســترش دامنه درگیری ها به مناطق بیشــتری از لبنان و حتی فراتر از 
آن وجود دارد. این درگیری ها ممکن اســت نه تنها کشور های همسایه، بلکه 

قدرت های بین المللی را نیز درگیر کند.  
   همچنیــن، باید در نظر داشــت که این رونــد حداقل تا انتخابات آینده 
آمریکا در سال ۲۰۲۴ ادامه خواهد داشت. در صورتی که دونالد ترامپ در این 
انتخابات به پیروزی برســد، حمایت های ایالات متحده از اسرائیل به مراتب 
شــدیدتر و قوی تر خواهد شد. ترامپ در دوران ریاست جمهوری خود بار ها 
نشان داد که به طور کامل در کنار اسرائیل ایستاده و آماده است که از سیاست های 
تهاجمی این رژیم حمایت کند. در نتیجه، با انتخاب مجدد او، اسرائیل احتمالاً 
به مراتب افراطی تر و جسورتر عمل خواهد کرد و به افزایش دامنه درگیری ها 

دامن خواهد زد.
۳. افزایش فشــار های بین المللی: اگرچه اســرائیل همواره از حمایت 
قدرت هــای غربی برخوردار بوده اســت، اما عبور از خطوط قرمز و حمات 
بی محابا به زیرســاخت ها و مناطق غیرنظامی می تواند به افزایش فشــار های 
بین المللی علیه این رژیم منجر شود. این فشار ها ممکن است اسرائیل را مجبور 

به توقف یا حداقل تعدیل رویکردهایش کند.
به طور کلی، این تحولات نشــان می دهد که نزاع اســرائیل با فلسطین و 
لبنان به مرحله ای جدید و خطرناک وارد شــده اســت که پیامد های آن نه تنها 
برای منطقه، بلکه برای ثبات جهانی نیز غیرقابل پیش بینی خواهد بود. اسرائیل 
با عبور از خطوط قرمز و قواعد پیشــین، سوال حیاتی را مطرح کرده است: آیا 

هیچ محدودیتی برای این درگیری وجود دارد؟

سرویس سیاســی -رئیس 
شورای امنیت کشور، اولویت این 
شورا را اخراج و طرد اتباع خارجی 
غیرمجاز بیان کــرد و گفت: ایران 
بیش از این امــکان پذیرش آنها را 

ندارد.
اســکندر مؤمنی در حاشــیه 
نشست فصلی فرماندهان، معاونین 
و رؤسای فراجا در جمع خبرنگاران، 
گفــت: موضــوع اتبــاع خارجی 
غیرمجاز، یک مسأله ملی است که 
طبیعتاً در پیشانی آن، فراجا قرار دارد. 

باتوجه به مطالبه مردم و دولت، در برنامه کار سردار رادان قرار دارد.
وی اضافه کرد: این موضوع، بین بخشــی است و ما طرح های لازم را آماده 
کردیم و بخش های دیگری که متولی اسکان، کار و شغل برای اتباع هستند، باید 

دخیل شود تا این طرح به درستی اجرا شود.
وزیر کشور تأکید کرد: آنها برادران ما هستند و مشترکات زیادی باهم داریم 
اما ایران بیش از این امکان پذیرش اتباع را ندارد. تمام منابع و یارانه های کشــور 
صرف اتباع می شــود. بنابراین اولویت ما با طرح و برنامه مناسب، اخراج و طرد 
اتباع غیرمجاز است و فراجا نیز به همین ترتیب عمل می کند و در همه کشور به 

همین شکل است.

ســرویس سیاسی - ســالانه در سازمان نظام پرســتاری ۲ هزار گواهی 
گوداســتندینگ )گواهی صاحیت حرفه ای برای مهاجرت( برای پرســتارانی 
صادر می کنیم که بهترین پرستاران کشور هستند، پرستارانی که خواستار خدمت 
در خارج از کشور هستند.  رئیس سازمان نظام پرستاری از صدور سالانه دو هزار 
گواهی در سازمان نظام پرستاری برای مهاجرت پرستاران خبر داد.  احمد نجاتیان 
در جلسه دیدار مسئولان سازمان و اعضای شورای عالی نظام پرستاری با اعضای 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس اظهار کرد:  پرستاران مشکات عدیده ای دارند 
و همه مسئولان از جمله رئیس جمهور و رئیس کمیسیون بهداشت این مشکات 
را تأیید کرده اند و به آن واقف هستند.  وی ادامه داد: از جمله این مشکات کمبود 
شدید نیروی پرستاری، مبلغ پایین اضافه کار، اضافه کاری اجباری و مهاجرت 
نیروهای پرســتاری است.  رئیس کل سازمان نظام پرستاری گفت: پرستاران به 
طور متوســط ۲۵ هزار تومان بابت هر ساعت اضافه کار دریافت می کنند، یکی 
دیگر از مشکات نیز اضافه کار اجباری است که به پرستاران بعد از کامل شدن 
شیفت، ۸۰ ساعت اضافه کار اجباری داده می شود؛ این زحمات زیاد با پرداخت 
کم باعث نارضایتی پرستار شده که می تواند به اختال در نظام سامت منجر شود.

 افزایش مهاجرت پرستاران نگران کننده است
وی ادامــه داد: بحث مهاجرت نیروهای پرســتاری امروز به یک مســئله 
نگران کننده تبدیل شده است. جلسه برای بررسی این موضوع را باحضور وزارت 
بهداشت و وزارت کار در سازمان نظام پرستاری داشتیم. در این جلسه اعام شد 
که موضوع مهاجرت پرستاران در حال تبدیل شدن به یک بحران است.  نجاتیان 
گفت: ســالانه در سازمان نظام پرستاری ۲ هزار گواهی گوداستندینگ )گواهی 
صاحیت حرفه ای برای مهاجرت( برای پرســتارانی صادر می کنیم که بهترین 
پرستاران کشور هستند، پرستارانی که خواستار خدمت در خارج از کشور هستند.
 وی افزود: هم اکنون در دانمارک ۲ هزار پرستار ایرانی در حال ارائه خدمت 
هســتند. با بررسی که در حوزه مشکات پرستاری داشتیم دسته بندی برای این 
موضوعات انجام دادیم که هر کدام باید در یک دستگاه مسئول پیگیری و رسیدگی 
شود.  وی ادامه داد: مسائلی که در حوزه وزارت بهداشت باید انجام شود شامل 
بازنگری دســتورالعمل تعرفه پرستاران است. تعرفه  گذاری خدمات پرستاری 
قانونی است که مجلس آن را تصویب کرده و با دستور رهبر معظم انقاب از سه 
سال پیش اجرای آن آغاز شد.  نجاتیان تصریح کرد: بحث استخدام نیرو یکی دیگر 
از خواسته های جدی پرستاران است زیرا به علت کمبود نیرو خدمات پرستاران 

دچار مشکل شده و در تهران ظرفیت های استخدام پرستاران کامل نمی شود.
 افزایش ترک خدمت پرستاران

وی گفت: سازمان تأمین اجتماعی گزارش داده که با ترک خدمت زیادی در 
جامعه پرستاری مواجه است. همچنین در برخی استان ها بخش های بیمارستانی 
و اتاق عمل ها در حال تعطیل شدن هستند زیرا پرستاران به این نتیجه رسیده اند 

که به هر حال مجبور هستند در ساعات اضافه کاری اجباری حضور پیدا کنند.
 رئیس کل سازمان نظام پرستاری افزود: پرستاران موظف شده اند که عاوه بر 
ساعات کار موظفی خود به سرکار بیایند اما اضافه کار اجباری بر اساس احکامی 
که از دیوان عدالت اداری دریافت کرده اند ممنوع است و قانون، اجازه اضافه کار 
اجباری دادن به پرستاران را نمی دهد.  وی خاطرنشان کرد: باید تا روز پرستار که 
زمان زیادی نیز باقی نمانده هر چه زودتر حداقل دو یا سه مشکل مهم پرستاران 
را حل کنیم در غیر این صورت نظام ســامت با چالش بزرگی مواجه می شود.  
نجاتیان گفت: به نظر می رســد افزایش میزان مبلغ اضافه کار ســاعتی،  موظف 
کردن سازمان اداری استخدامی به پذیرش استاندارد ۱.۸ پرستار به ازای هر تخت 
بیمارستانی و دادن مجوز به وزارت بهداشت برای جذب نیروهای جدید برای 
رسیدن به استاندارد و اجرای صحیح دستورالعمل بازتوزیع منابع تعرفه گذاری 
تا حدی به رفع دغدغه پرستاران کمک کند.  وی ادامه داد: در عین حال از دولت 
تقاضا داریم نسبت به تبدیل وضعیت نیروهای پرستاری اقدام کند زیرا بخشی از 
پرستاران به صورت شرکتی در حال کار کردن هستند و ۴ تا ۵ هزار پرستار دوران 
کرونا به صورت شرکتی در حال کار کردن هستند یا بیکار و منتظر استخدام هستند.

 قانون مشاغل سخت برای پرستاران اجرا نمی شود
رئیس کل سازمان نظام پرســتاری گفت: در حوزه بازنشستگی پرستاران 
علی رغم اینکه مجلس در قانون بهره وری این شغل را سخت و زیان آور توصیف 
کرده و قانون بازنشستگی مشاغل سخت ۲۵ سال را تعیین کرده اما هیچ یک از 

پرستاران بخش دولتی هنوز از این مزایا برخوردار نیستند.
وی افزود: بحث مالیات پلکانی نیز باعث شــده پرستارانی که امروز در دو 
بیمارستان کار می کنند ۸ تا 9 میلیون تومان مالیات پرداخت کنند که عدد بسیار 
قابل توجهی اســت.  نجاتیان گفت: مجلس ســال گذشته ترمیم حقوق را برای 
کارکنان وزارت بهداشت پیش بینی کرد اما این ترمیم در حکم پرستاران وارد نشد. 
از ســوی دیگر محل تأمین آن از محل بودجه های عمومی و درآمد اختصاصی 
بود در حالی که بیمارســتان ها نمی توانند این مبالغ را پرداخت کنند.  وی افزود: 
برخــی قوانین در حوزه تعرفه  گذاری و قانون ارتقای بهره وری در بخش دولتی 
و خصوصی متولی ندارد. در بخش دولتی قســمتی را وزارت بهداشــت دنبال 
کرده اما در بخش غیردولتی عماً این اتفاق نیفتاده اســت.  رئیس کل ســازمان 
نظام پرستاری گفت: سازمان نظام پرستاری مولود مجلس است و به عنوان یک 
سازمان مردم نهاد قانونی، چند درخواست داریم. اول اینکه فلسفه تشکیل سازمان 
نظام پرستاری بهبود کیفیت مراقبت های پرستاری بوده است اما اکنون طبق این 
قانون هیچ وظیفه مشــخص و اجبــاری نداریم که در حوزه کنترل مراقبت ها و 
نظــارت بــر ارائه خدمات مداخله کنیم و همه نقش های ما مبتنی بر همکاری و 
مشارکت است.  وی افزود: برخاف همه نظام های صنفی، عضویت در سازمان 
نظام پرستاری اختیاری است و با این وجود ۲۸۸ هزار پرستار عضو سازمان نظام 
پرستاری ستند اما به نظر می رسد بعد از ۲۰ سال از زمان تصویب قانون سازمان، 
سازمان نظام پرستاری می تواند در کنار وزارت بهداشت برای نظارت در حوزه 

آموزش نقش مهمی ایفا کند.

ســرویس سیاسی - پیشنهاد عضویت در اوراسیا که سازمانی مهم و بازار 
بزرگی در زمینه های تجاری و اقتصادی است را اعام می کنیم.

محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور پیش از عزیمت به ارمنستان به 
منظور شرکت در نشست رؤسای دولت های عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا و در 
جمع خبرنگاران، شرکت در نشست رؤسای دولت های عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا و دیدار و گفت وگو با برخی از نخست وزیران کشورهای شرکت کننده 
در این اجاس در زمینه مســائل دوجانبه و چند جانبه و همچنین محکومیت 

جنایت های رژیم صهیونیستی را از اهداف این سفر یک روزه برشمرد.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: در این سفر تاش می کنیم در راستای 
افزایش روابط دو جانبه و چندجانبه و همچنین حضور در نظام های مشترک و 

چند جانبه منطقه ای حضور جدی داشته باشیم.
وی افزود: روند عضویت جمهوری اسامی ایران در پیمان ها و سازمان های 
مهم منطقه ای و بین المللی همانند شانگهای و بریکس انجام شده است و در سفر 
امروز به ارمنستان پیشنهاد عضویت در اوراسیا که سازمانی مهم و بازار بزرگی در 

زمینه های تجاری و اقتصادی است را اعام می کنیم.

حساس ترین روزهای خاورمیانه فرا 
رسیده است!

مومنی رئیس شورای امنیت کشور:

بیش از این امکان پذیرش اتباع 
خارجی غیرمجاز را نداریم

آمار نگران کننده از مهاجرت
 پرستاران ایرانی

محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور :

پیشنهاد عضویت در اوراسیا را در سفر 
پیش رو اعلام می کنیم

 علم برای رســیدن به ارزش هاســت نه رسیدن 
به نامی و نانی. باید دنبال افرادی باشــیم که می 
فهمنــد، می دانند و می توانند. باید این باور در ما 
ایجاد شود که هرجا اراده باشد، راه هست. نخبگان 
باید برای حل این مشکات کشور فکر کنند. زمان 
ما گذشــته و شما برای این کشور و مردم بمانید 
و ایــران را با ســربلندی به رخ دنیا بکشــانید.
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